
 
 
 
 

4. juni 2007 
  
I medfør af § 36 stk. 1 i Landstingets Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Landsstyret: 
 
Spørgsmål til Landsstyret vedr. transporttilskud til grønlandske studerende i Danmark 
(Landstingsmedlem Lene Knüppel, Demokraterne) 
 
Begrundelse: 
På Sermitsiaqs hjemmeside er der den 31. maj 2007 offentliggjort en artikel vedr. mulighederne for 
at få transporttilskud for grønlandske studerende i Danmark. 
 
Det fremgår af artiklen, at nogle grønlandske studerende i Danmark ikke har mulighed for at få den 
rabat på periodekort til offentlig transport med tog og bus, som de danske og færøske studerende 
kan få.  
 
De grønlandske studerende i Danmark mellem 16 og 26 år har som alle andre unge hidtil kunnet 
benytte sig af den såkaldte Wildcard-ordning, som giver op til 50 % rabat på tog- og busbilletter i 
Danmark1. Med den forventede implementering af Forslag til folketingsbeslutning om ændring af 
DSB’s WildCard-ordning (B472) udvides ordningen imidlertid, således at den fremover også omfat-
ter SU-berettigede studerende over 26 år. Dermed forventes op til 40.000 ekstra personer at benytte 
sig af rabatordningen. Gruppen af grønlandske studerende over 26 år i Danmark, svarende til ca. 
200 personer, er imidlertid afskåret fra at benytte sig af denne nye mulighed. Dette på baggrund af, 
at de i Danmark sædvanligvis ikke regnes som SU-berettigede, da de i stedet modtager grønlandsk 
uddannelsesstøtte.  
 
Dette opleves forståeligt nok som en urimelig forskelsbehandling – ikke mindst fordi de grønland-
ske studerende i Danmark tidligere modtog et transporttilskud fra Grønlands Hjemmestyre. Dette 
tilskud er som bekendt blevet fjernet.  
 
Organisationen af grønlandske studerende i  Danmark, Avalak, har ifølge Sermitsiaqs hjemmeside 
den  31. maj 2007 derfor opfordret danske og grønlandske politikere i Folketinget til at genoverveje 
betingelserne for rabatordningerne. Af uransagelige årsager har de grønlandske folketingspolitikere 
i øvrigt endnu ikke følt sig kaldet til at gå ind i denne sag!  
 
På baggrund af ovenstående vil jeg gerne anmode Landsstyret om at svare på følgende spørgsmål: 
 

1. Agter Landsstyret, eventuelt via de grønlandske folketingsmedlemmer, at rette henvendelse 
til den danske regering eller til det danske trafikudvalg med henblik på at få de grønlandske 
studerende over 26 år på grønlandsk uddannelsesstøtte omfattet af  den udvidede Wildcard-
ordning? 

 

                                                 
1  
http://www.dsb.dk/cs/Satellite?pagename=DSB/Page/Indholdsside_med_sidemenu_og_introindhold&c=Page&cid=113
4715686760&a=Artikel&aid=1045494203624&p=Artikel&pid=1045494203624  
2 http://www.folketinget.dk/?/samling/20061/MENU/00000002.htm
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2. Ser Landsstyret det i modsat fald som en mulighed at genindføre transporttilskud til grøn-
landske studerende i Danmark?  

 
3. Hvilke udgifter vil der være forbundet med at genindføre det tidligere transporttilskud til 

grønlandske studerende i Danmark? Det ønskes herunder oplyst, hvad det vil koste, såfremt 
tilskuddet kun skal kunne bruges af studerende over 26 år, således at de stilles mere økono-
misk ligeligt med de danske studerende.  

 
4. Hvilke typiske rådighedsbeløb kalkulerer Landsstyret med for studerende på grønlandsk ud-

dannelsesstøtte?  
 

5. I hvilket omfang er disse rådighedsbeløb afpasset i fh.t. beregninger af gennemsnitlige leve-
omkostninger for en studerende i de to største danske uddannelsesbyer?  

 
6. Hvor meget modtager en studerende på dansk SU samlet i offentlig støtte i fh.t. studerende 

på grønlandsk uddannelsesstøtte?  
 

7. Hvilke erfaringer har Landsstyret gjort om sammenhængen imellem uddannelsesstøttens 
størrelse og de studerendes gennemførelsesprocenter?  

 
8. Hvor stor en andel af de studerendes økonomiske behov skønner Landsstyret almindeligvis 

dækkes via arbejde ved siden af studierne?  
 

9. Er det Landsstyrets erfaring, at sideløbende arbejde i forbindelse med studiet i målbart om-
fang er eller kan være en medvirkende årsag til at studierne forlænges?  

 
10. Ser Landsstyret nogle muligheder for at indbygge en højere grad af solidaritet i uddannel-

sesstøtten, således at støtten målrettes de studerende, der har det største realitetsbehov?  
 

11. Kan Landsstyret oplyse andet af interesse i sagen?  
 
 
Spørgsmålene bedes besvaret inden for en svarfrist på ti dage fra modtagelsen. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Lene Knüppel 
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